

Virus diskriminasi usah dibiarkan berakar umbi

Prof Datuk Dr Harlina Halizah Siraj



Pengetua Pusat Ciri Unsworld, Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM)

Bantahan secara aman Black Lives Matter di Amerika Syarikat (AS) yang menuntut dibahaskan semula diskriminasi kaum khususnya terhadap golongan kulit hitam merembak ke negara lain seperti Kanada, United Kingdom, Perancis, Jerman, Brazil dan Australia.

Bantahan tercetus berikutan kematian seorang lelaki kulit hitam, George Floyd, pada 25 Mei lalu, akibat kekejaman polis Minneapolis yang dirakam melalui video dan ditularkan secara media.

Dengan kemelut COVID-19 belum mahu dikawal baik AS yang mencatat kes positif COVID-19 tertinggi dunia, perkembangan terbaru ini menyukarkan usaha pemberantasan pandemik itu.

Nyata dunia bukan sahaja berdepan virus yang mengancam kesihatan global, tetapi lebih teruk 'virus diskriminasi' yang mampu merosakkan kesejahteraan sosial masyarakat dunia.

Diskriminasi ditakrifkan pembedaan atau perlakuan membezakan sesuatu hal dan memberikan layanan tidak adil berdasarkan ciri jantina, usia, keturunan, warna kulit, pangkat, kedudukan, harta kekayaan, amalan agama, sempayan fizikal dan banyak faktor lain.

Layanan berbeza ini biasa terjadi kerana sifat semula jadi manusia yang kurang selesa dengan kepelbagaian dan kerencaman di sekitarnya. Perasaan naluri kurang senang terhadap atau kelompok manusia lain akan menyebabkan layanan buruk dan tidak adil diberikan.

Jika terdapat jurang kuasa antara pihak yang merasa lebih berkuasa akan menimbulkan pelbagai sekatan, halangan dan dasar perundangan yang merindas pihak yang dianggap lemah dan kurang kompetitif. Lantas berlaku diskriminasi dan ketidakadilan sosial yang berlarutan dalam masyarakat.

Apabila diskriminasi disokong pihak mempunyai autoriti dan agensi pentadbiran seperti polis dan tentera, kemarahan dan rasa tidak puas hati dalam kalangan masyarakat awam akan memuncak dan boleh berakhir dengan ribut-ribut dan keganasan.

Isu penindasan golongan kulit hitam yang dibawa masuk sebagai hamba ke benua Amerika Utara

sekitar kurun ke-17 dan ke-18, masih meninggalkan parut luka yang mendalam dan sering berlarut hingga abad ke-21 ini.

Sekalipun Perlembagaan AS memperjuangkan kesamarataan dan dianggap jurai sistem demokrasi dunia, hakikat sebenarnya masih terdapat diskriminasi yang berakar umbi, menyebarkan kualiti kehidupan yang berbeza antara kelompok penduduknya.

Hakikatnya kepelbagaian, kerencaman dan kemajemukan dalam kalangan manusia dikendalikan melalui tiga kaedah biasa.

Kaedah pertama dengan ubun betui dan memusuhi kepelbagaian yang dianggap ancaman bahaya yang mengancam-gugat kesejahteraan, ketenteraman dan lidang kuasa yang dimiliki.

Dengan kaedah ini, virus diskriminasi akan terus subur berkembang selagi manusi sikap prejudis, bias dan stereotip tidak dibendung pada peringkat awal.

Berlaku keberasan, keganasan dan kekejaman akibat penindasan kelompok majoriti yang lebih berkuasa ke atas kelompok minoriti yang dianggap lemah dan kurang bernya saing.

Kaedah kedua menungas kepelbagaian adalah dengan menerima dan bertoleransi terhadap perbezaan yang ada. Dengan kaedah ini, semua pihak berseutu

hidup bersama dengan mengahmati hak masing-masing, bertolak ansur dan berjinjau untuk tidak terbelat ini serantau yang boleh mencetuskan konflik.

Kebarmuan terhasil, namun pada tahap tertentu sahaja kerana masing-masing masih mempunyai rasa curiga dan saling curiga menyempunyai serta memarahkan kelompok mereka lebih baik dan hebat dibandingkan kelompok lain.

Kemudian, upaya ini mudah di gigit sentimen ketidakpercayaan itu apabila terdapat persembangan pendapat, balaah dan amalan hidup sebaratan.

Ada kalanya pihak yang terpaksa menyalah berusaha terucam dengan kelompok lain yang dianggap melumpahi batas dengan tuntutan berbilang-benar, beres peribahasa Melayu diberi 'betis membekalkan paha'.

Kaedah ketiga mengurangkan kepelbagaian dengan sikap menyalah dan meredakan perbezaan yang ada, mahu menghapuskan virus diskriminasi dan mengupayakan penyusutan serta perseteruan dalam kalangan manusia bertutuan.

Kaedah ini dalarni perspektif bahawa kepelbagaian adalah kekuatan, penerang dan tunda bebatan serta kehebatan Tuhan sebagai Yang Maha Pencipta. Ke-

Nyata dunia bukan sahaja berdepan virus yang mengancam kesihatan global, tetapi lebih teruk 'virus diskriminasi' yang mampu merosakkan kesejahteraan sosial masyarakat dunia.

Isu penindasan golongan kulit hitam yang dibawa masuk sebagai hamba ke benua Amerika Utara sekitar kurun ke-17 dan ke-18, masih meninggalkan parut luka yang mendalam dan sering berdarah hingga abad ke-21 ini.

pelbagaian yang ada memberi litang untuk saling melindungi dan menentang pemusuhan-musuhan melalui kolaborasi bersama.

Namun, kaedah menyalah kepelbagaian sangat sukar untuk di praktikkan, terutama apabila manusia masih dikuasai kerangka fikir yang jumud, berketat dan terbelakangan yang berputus otak primitif yang sentiasa jamak heba dan 'kakul' kekilangan apa yang dimilikinya.

Banyak perjuangan dan ibrah telah diambil daripada masalah di AS beberapa bulan kebelakangan ini, khususnya baw Malaysia yang sememangnya mempunyai populasi majmuk dan pelbagai.

Usaha bantahan dan seruan musti dirangka bersama semua pihak supaya kepelbagaian yang mawar melati tidak berdarah berdarah dan rakyat Malaysia menjadi sumber kekuatan dan kehebatan yang memantapkan kebarumutan sedia ada.

Selagi-mana kita bersatu menghadapi serangan pandemik COVID-19 dengan mengagihkan keadik dan pergeseran semua kita, begitulah juga tingginya komitmen kita untuk mengawal virus diskriminasi yang boleh mengancam perpaduan dan kebarumutan nasional yang musti diperbaharui untuk perorak Malaysia akan datang.



Bantahan secara aman di Nantes, Perancis terhadap kekejaman polis di AS di atas kematian George Floyd, keharuan.